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INLEDARE

Punktskriften viktig även 
framöver

Syntetiskt tal blir allt vanligare 
i olika produkter. Men talande 
apparater kan aldrig ersätta 
synskadades behov av att ha ett 
läs- och skriftspråk.

För synsvaga personer är det 
naturligt att arbeta med försto-
ring och bra belysning. För blin-
da personer är det punktskrift 
som gäller. Men även synsvaga 
kan ha stor nytta av punktskrif-
ten i situationer där exempelvis 
ljusförhållandena är dåliga.
 Att lära ut punktskrift är och 
förblir en av syncentralernas 
viktigaste uppgifter. I arbetslivs-
inriktad rehabilitering är punkt-
skriften nödvändig för att blinda 
och gravt synskadade ska ges 
förutsättningar att fungera på 
arbetsmarknaden.
 Det är naivt att tro att betydel-
sen av punktskrift minskar i vårt 
digitala samhälle. Många gånger 
förutsätter datorprogram och 
internetsidor en kombination av 
talsyntes och punktskriftsdisplay 
för att dessa ska vara använd-
bara för blinda. Allt bättre och 
billigare punktskriftsprintrar och 
punktskriftsdisplayer kommer ut 
på marknaden. Det bidrar givet-
vis till att fler kan få tillgång till 
dessa hjälpmedel.
 Ambitionerna i punktskriftsan-
vändning kan självklart ligga 
på olika nivå hos olika indi-
vider. Det kan handla om allt 
från märkning av kryddburkar 

och att hitta rätt hissknapp till 
att läsa tidskrifter och böcker. 
I många situationer är det 
dessutom mycket praktiskt att 
kunna anteckna på punktskrift, 
exempelvis med ett digitalt 
punktskriftshjälpmedel eller en 
reglett.

Punktskriften erbjuder en 
viktig möjlighet för synsvaga att 
kunna läsa löpande text i dåliga 
ljusförhållanden. På den inter-
nationella konferensen Tactile 
Reading i Stockholm den 5-7 
april 2017 höll Ann Jönsson 
ett uppskattat föredrag på detta 
tema. Hon läser vanlig text i 
rätt ljusförhållanden, men när 
hon håller föredrag i sitt arbete 
så skriver hon alltid dessa på 
punktskrift. Det ger henne en 
trygghet och säkerhet i att hon 
kan framföra dessa oavsett yttre 
omständigheter. Detta är verkli-
gen tänkvärt.
 Jag har fått uppfattningen att 
attityderna till punktskrift inom 
svensk rehabilitering svajat en 
aning. Det har påståtts att punkt-
skriftsanvändandet minskar, 
och att punktskriftens betydelse 
därför skulle bli mindre i framti-
den. Men här får man inte missa 
vad problemet egentligen är. 
Om synskadade inte får lära sig 
att läsa och skriva punktskrift 
så kommer användningen helt 
logiskt att minska. Lösningen är 
att öka resurserna för att lära ut 

punktskrift till synskadade i alla 
åldrar. De måste ges möjlighet 
att öva upp säkerhet och läshas-
tighet, och i takt med det kom-
mer punktskriftsanvändningen 
att öka. I detta sammanhang är 
det viktigt att understryka att 
SPSM bör rekommendera att 
även synsvaga elever får lära sig 
punktskrift.
 Synskadades Riksförbund be-
driver punktskriftsutbildningar, 
men detta är även en uppgift för 
andra aktörer inom synskadere-
habiliteringen. Vi har ett ansvar 
för att lära ut punktskrift på ett 
korrekt och kvalitativt högstå-
ende sätt. Exempelvis har jag 
hört att man i punktskriftsunder-
visningen på en syncentral lärde 
ut att läsa enbart med höger 
pekfinger. Detta är ju absurt. En 
punktläsare ska sträva efter att 
kunna läsa med båda händerna 
och använda flera fingrar på 
varje hand. Först då kan man få 
säkerhet och snabbhet i läsning-
en.

Rätten för synskadade att få 
lära sig punktskrift är grundläg-
gande i en god rehabilitering. 
Punktskriften kommer att vara 
mycket viktig även framöver.

Håkan Thomsson
Ordförande i Synskadades 

Riksförbund
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LANDET RUNT

Rekrytering och register  
på SC-chefsdagarna
18 chefer från synverksamhet/
syncentral, 3 chefer från döv/
blind-team och 2 verksamhets-
chefer mötte upp på den årliga 
träffen på Bosön.
 Den största programpunkten 
under dagarna handlade om kva-
litetsregistret SKRS. Hur mäter 
vi effekterna av våra insatser? 
Det är fortfarande en hel del 
syncentraler som inte rapporte-
rar till registret och en del gör 
det inte fullt ut. Vi måste öka 
nyttjandefrekvensen för att det 
ska bli tillförlitliga siffror.  När 
inrapporteringen blir mer hel-
täckande kommer man se vilka 
åtgärdskoder som används mest 
och vilka som går att rensa bort. 
Då kan vi börja närma oss ett 
gemensamt språk. Vi måste hitta 
ett bra sätt för att värdera patien-
tens upplevelse av de insatser 
som erbjuds. Om man använder 
sig av de vedertagna bedöm-
ningsinstrumenten som finns, 
ADL-taxonomi, COPM och 
Finna nya vägar, så har de ofta 
en inbyggd uppföljningsmodell. 
Problemet är att de inte används 
på det sättet och särskilt när det 
gäller äldre/äldre-gruppen kan 
de kännas onödigt omständliga. 
Diskussionerna slutade i att en 
arbetsgrupp ska jobba vidare 
med detta och eventuellt ta fram 
en nationell enkät. För att detta 
ska vara meningsfullt är det A 
och O att alla registrerar fullt ut!

Presentationen av vad som 
är på gång ute i landet visade 

att rekrytering av personal med 
synkompetens är ett stort, ge-
mensamt problem. Det gäller i 
första hand synpedagoger men 
även optiker med kunskaper 
inom svagsynsoptik är svåra att 
få tag på. Det är ovanligt stor 
turbulens med chefsbyten på alla 
nivåer. Det är inte heller den sta-
bilitet bland medarbetarna som 
vi varit vana vid. Man stannar 
inte 40 år på samma arbetsplats 
längre.
 Västra Götaland fortsätter ar-
betet med att styra upp så att all 
verksamhet ska vara likvärdig 
på de fyra syncentralerna. Tan-
ken är att man ska kunna rotera 
medarbetare mellan syncentra-
lerna när det behövs. Problemet 
är att alla synpedagoger inte 
har samma kompetens och man 
tittar på vilken utbildning som 
behövs för att få en mera jämn 
kompetensnivå.
 Östergötland har haft en jobbig 
tid i och med sammanslagningen 
Linköping/Norrköping. Man 
tappade duktiga medarbetare 
och har fått lägga mycket tid och 
kraft på internutbildning av ar-
betsterapeuter. Nu ser man ljuset 
i tunneln och det är mycket tack 
vare helt nya, fräscha lokaler 
som man fått inreda från scratch. 
Slutresultatet har blivit en ny-
start som upplevs positiv av hela 
teamet enligt Karin Svenberg 
som är chef där. 
 Karlskrona och Kalmar är små 
syncentraler som vittnar om hur 
sårbart det blir när någon i tea-

met blir sjuk eller föräldraledig 
en längre tid. Det finns ju inga 
vikarier att plocka in och köerna 
växer snabbt.
 Eskilstuna, Jönköping och 
Västerås håller på med förbätt-
ringsarbete och översyn kring 
kriterier och arbetssätt vid CVI.

Lena Göransson och Helene 
Engh från Nkcdb informerade 
om förändringar i deras uppdrag 
som gäller från 2017-01-01. 
De kan inte längre arbeta med 
utredning och diagnostisering i 
individärenden där man behöver 
ha tillgång till journalhand-
lingar. De arbetar på att något 
universitetssjukhus ska ta över 
detta som specialistuppdrag. 
De redovisade också ett projekt 
som genomförts i Kalmar län 
kring systematiserad identifi-
kation av barn/ungdomar med 
döv/blind problematik, metoder 
och kompetensbehov. De har en 
mycket innehållsrik hemsida, 
www.nkcdb.se som uppdateras 
hela tiden och där kan man hitta 
mycket information kring pro-
jektredovisningar, broschyrer, 
aktuella utbildningar och annat 
material.
 Utbildning som ger synkom-
petens diskuterades – i vanlig 
ordning – men det redovisas i en 
separat artikel i detta nummer av 
NSV.

Gun Olsson 
SC-chef  i Kalmar
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Resurscenter syn i Örebro, Spe-
cialpedagogiska skolmyndighe-
tens nationella verksamhet, har 
flyttat sitt kontor och delar nu 
lokaler med rådgivarna i meller-
sta regionen i Örebro. Kontoret 
är beläget i Mellringestaden, 
ca 4 km från centralstationen. 
Besöksadressen är Mellringevä-
gen 102.
 Under många år delade Re-
surscenter syn lokaler med Eke-
skolan och har nu fått möjlighet 
att behålla en del rum för utred-
ning. Rummen är anpassade 
för resurscentrets verksamhet. 
Intill utredningsrummen ligger 
även den kurslokal som används 
vid de kurser som anordnas av 
resurscentret.
 Utifrån en förfrågan om spe-
cialpedagogiskt stöd kan en 
specialpedagogisk utredning 
bli aktuell. Resurscenter syn i 
Örebro genomför specialpeda-
gogiska utredningar för barn och 
ungdomar med synnedsättning 
och ytterligare funktionsnedsätt-
ning. Utredningarna, där funk-
tionella synbedömningar kan 
vara en del, sker på hemorten 
eller i utredningslokalerna på 
Ekeskolan. 
 För att söka specialpedagogiskt 
stöd besöker man Specialpeda-
gogiska skolmyndighetens hem-
sida  www.spsm.se – förfrågan 
om specialpedagogiskt stöd.
SPSM har också en bred aktivi-
tet- och kursplattform, gå gärna 
in och titta på https://www.spsm.
se/kurser--aktiviteter/ 

Resurscenter syn Örebro  
har flyttat till nya lokaler

Konstverket God dag god dag, välkomnar oss vid utredningsrummen.

Gunnel Torége rådgivare resurscenter syn Örebro, med en del av 
materialet som kan användas vid specialpedagogiska utredningar.
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LANDET RUNT

Ny grupp för nyrekryterings- 
och utbildningstrasslet 

En arbetsgrupp ska 
bildas, med deltagare 
från syncentralerna, 
FFS, SPSM, SRF, folkhög-
skolorna, Arbetsför-
medlingen och Forum  
Vision, och med syfte  
att hitta en långsiktig  
lösning på synbransch-
ens utbildningsproblem.
Målet är att presentera ett 
färdigt och hållbart förslag för 
utbildningsdepartementet, med 
förslag till utförare, längd, om 
det ska vara en utbildning eller 
flera, och om man ska samord-
na sig med andra länder. Stock-
holms och Göteborgs universi-
tet ska också dras in i gruppen 
på något vis; Göteborg bedriver 
ju redan en kurs på masternivå, 
och Stockholm har ett reger-
ingsuppdrag men inga pengar.
 Det nuvarande, mer eller min-
dre utbildningslösa tillståndet 
har rått sedan mitten av 90-talet. 
Fram till då utbildade Lärarhög-
skolan i Stockholm synpedago-
ger, mot slutet med inriktning 
enbart på skolans behov och 
dessutom med Bolognaproces-
sen som en extra börda som till 
slut knäckte verksamheten ge-
nom att göra den för akademisk 
och för lång för behovet.

Sedan dess har följande utbild-
ningar funnits
- Göteborgs universitet bedriver 
masterutbildning tillsammans 

med Høgskolen i Sørøst-Norge. 
Kanske skulle den klara beho-
vet av specialister och komman-
de utbildare. Men det kostar på 
att åka till Kongsberg om man 
bor i Sverige, och det har varit 
mycket få sökande från Sverige.
- Det har också funnits en 
masterutbildning i Stockholm 
tillsammans med Trondheims 
universitet. Den läggs ner av 
ekonomiska skäl. Ett annat 
skäl kan vara att det inte finns 
någon som håller i det då de 
lärare som har examineringsrätt 
går i pension. Det måste finnas 
åtminstone en med doktorsexa-
men på plats på en universitets-
kurs.
- Heta Utbildningar i Härnösand 
har arrangerat fyra årskurser 
från 2013 inklusive den som 
slutar nu, och har producerat 
70 synrehabiliterare, färdiga att 
börja arbeta. Det är lite knappt 
två tredjedelar av vad som 
skulle behövas, och sen behövs 
ju dessutom en kontinuerlig 
verksamhet i framtiden. Men 
Heta Utbildningar är till för 
att lösa akuta problem, och det 
fanns väl andra som var mer 
akuta. Dessutom får man inte 
ställa några förhandskrav på 
den som studerar där.
- Multilens och andra hjälp-
medelsföretag gör dessutom 
korta kurser, men de förutsätter 
förstås att någon annan står för 
grunden. 

Vad behöver man då för sorts 
utbildning? Om detta rådde viss 
osäkerhet på ett förberedande 
möte som organisationerna hade 
i april och som FFS hade bjudit 
in till.
 Ett problem, påpekade Eva 
Björk från SRF, är att det inte 
finns någon definition på vad 
en synpedagog eller en synreha-
biliterare är. Vad behövs? Och 
vem har rätt att bestämma det? 
Kanske det finns en praxis på 
landstingens syncentraler men 
vad händer när Sodexo kommer 
in, undrade Jan Eidvall från Ha-
gabergs folkhögskola. Kommer 
de att hitta på sina egna krite-
rier? Och hur kommer det att 
bli på sikt i landstingen, det är 
inte många chefer kvar där som 
kommer infrån professionen?
 Det stora behovet är av folk 
som kan arbeta praktiskt, sa 
Gun Olsson från Kalmar syn-
central. Det kräver inga fyra-
åriga utbildningar. De gamla 
utbildningarna hade mycket 
praktik, och de var guld värda, 
sa Anders Rönnbäck från 
SPSM. Och det behövs i första 
hand kvantitet, sa Krister Inde; 
branschen omfattar ca 400 
personer i Sverige, det är inte så 
lite.
 Men det krävs också utbild-
ningar av folk som ska utbilda 
dessa. Det finns 4-5 personer 
med anknytning till synrehab 
med doktorsexamen och som 
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inte har gått i pension.
 En möjlighet skulle kunna 
vara att köra med kortkurser, sa 
Julijana Arsenovic Vasiljevic 
från Arbetsförmedlingen, fast 
övriga var skeptiska. En annan 
möjlighet skulle kunna vara att 
använda den internetbaserade 
fjärrutbildning som kom till i 
samband med det utbildnings-
projekt i Jordanien som Krister 
var med i. Den utnyttjas av folk 
i Nya Zeeland så varför inte i 
Sverige, sa han.

Över huvud taget är synre-
habutbildningen skakig i många 
länder enligt ICEVI, sa Anders 
Rönnbäck. 
 I slutänden handlar det förstås 
om hur viktig man tycker synre-
hab är. Döva får mycket utbild-
ning, sa Thomas Larsson från 
FFS och Arbetsförmedlingen, 
och deras anhöriga också, utan 
att det behöver förankras eko-
nomiskt.  Totalt har Stockholms 
sc 22.000 besök per år vilket 
enligt Jan Eidvalls uträkning 
motsvarade ungefär 900 veckor; 
i hela Sverige motsvarar detta 
ungefär 4500. Men om man 
jämför med vad döva, eller till 
exempel nysynskadade i Norge, 
har rätt till och för den delen 
behöver är det ingenting.
 Hur som helst, arbetsgruppen 
fortsätter att fundera.

JW

Specialpedagogiska Skol-
myndigheten, SRF och 
Parasportförbundet arrangerar 
liksom tidigare år en idrotts-
helg för barn och ungdomar i 
Eskilstuna. I år blir det 20-22 
oktober.
 Sporter man kan delta i är 
ridning, goalball, showdown, 
elektronskytte, klättervägg, 
friidrott, dykning, judo, sim-
ning, step, gym, mattcurling, 
boccia, futsal, boxercise, 

gymnastig, tandemcykling, 
och dessutom motion med 
friskis & svettis.
 Deltagaravgiften är 1.100 kr 
vilket även inkluderar resor 
inkl ledsagare.
 SPSM och SRF kan stå till 
tjänst med ledsagare och Syn-
skadades Stiftelse kan hjälpa 
till med avgiften. 
 Mer upplysningar finns 
på www.spsm.se/idrotts-
helg2017.

Idrottshelg för 
ungdomar

I höst finns möjligheten att 
studera två fristående ämnen 
– optometrisk synrehabilite-
ring, och synrehabilitering 
efter stroke och andra hjärn-
synskador – på masterutbild-
ningen i Kongsberg/Göte-

borg.
 Kurserna är på deltid och 
det går att söka några veckor 
efter midsommar. Mer info 
på www.usn.no/mss. Frågor 
besvaras av Cecilia Svanfeldt, 
cecilia.svanfeldt@gmail.com

Kortkurser på 
masterutbildningen

Skriv gärna en  
insändare eller artikel 
i tidningen. 

Det går även bra att svara på insändare eller 
artiklar om ni har synpunkter och funderingar på 
det som är skrivet.
Allt för att få en öppen och intressant 
diskussion!
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En förskola eller skola 
som ska ta emot ett 
barn eller elev med 
svår synnedsättning 
eller blindhet för första 
gången har oftast 
ett stort behov att få 
kunskap om vad det 
innebär. 
De också behöver veta är att 
de kan vända sig till Special-
pedagogiska skolmyndigheten 
(SPSM) för att få specialpeda-
gogiskt stöd. Det kan handla om 
anpassningar i lärmiljön, frågor 
om likvärdighet och delaktig-
het, val av läromedel eller att 
delta i kostnadsfri kompetensut-
veckling. 
 Barn och elever har rätt att 
vara delaktiga och få förutsätt-
ningar att nå målen i förskola 
och skola. Alla förskolor eller 
skolor som behöver stöd för att 
göra det möjligt har kan vända 
sig till SPSM. Det kan till 
exempel handla om att utforma 
en tillgänglig lärmiljö, frågor 
om bemötande som främjar 
delaktighet och annan kunskap 
som bidrar till en likvärdig 
utbildning. För den som söker 
kompetensutveckling inom syn-
området finns ett brett utbud av 
kurser och aktiviteter på myn-
dighetens webbplats.
– De kurser som vänder sig 
till personal som möter elever 
med blindhet har samlats i olika 
utbildningspaket. Lärare och 
annan personal kan anmäla sig 
till fortbildning i olika steg, 

beroende på roller, årskurs och 
ämnen. Vi bjuder även in elever 
i årskurserna F-9 till kurser i 
svenska och matematik. Paral-
lellt med elevkurserna i års-
kurserna F-6 har vi kurser för 
föräldrar. Tanken är att ge för-
äldrarna kunskap för att kunna 
ge sitt barn stöd och att de ska 
få möjlighet att diskutera frågor 
kring barnets skolgång, berättar 
Anders Sennerö rådgivare vid 
Resurscenter syn inom SPSM.

Hitta rätt läromedel
En annan utmaning för skolan 
är att valet av läromedel måste 
planeras redan i början av året. 
Skälet till det är att det tar så 
lång till att få ett läromedel 
anpassat till punktskrift och 
digitalt anpassade format när 
det även krävs pedagogiska 
anpassningar av innehållet. Men 
många av de läromedel som 
skolorna använder finns redan 
anpassade för elever som läser 
punktskrift. Vilka läromedel 
det handlar om finns det infor-
mation om på myndighetens 
webbplats. Där finns även den 
nyutkomna katalogen över an-
passade läromedel. 
 Om de läromedel skolan väljer 
att använda inte finns behöver 
en ansökan om anpassning gö-
ras redan i slutet av januari för 
att läromedlen ska finnas vid 
skolstart på höstterminen.
 För de tidiga årskursernas 
läs- skriv- och matematikun-
dervisning har SPSM tagit fram 

särskilda läromedel för punkt-
skriftsläsare. Senare används 
samma läromedel som övriga 
elever i klassen, men pedago-
giskt anpassade till punktskrift i 
tryck eller digital form.
– De yngre barnen erbjuds 
ibland en Flexiboard med olika 
överlägg för att känna, trycka 
och få gensvar. Det kan vara 
en saga eller ett ljud, som kan 
fungera som förberedande läs-
ning. Det hjälper även barnen 
att få rätt fingersättning inför 
den taktila läsningen av punk-
skrift, berättar Anders Rönn-
bäck från Resurscenter syn, 
inom SPSM.
 Några material som skolor kan 
använda som stöd i sitt arbete 
med att utveckla tillgängliga 
lärmiljöer och för att främja 
elevers delaktighet i skolan är:
- Värderingsverktyg för till-
gänglighet
- Delaktighet – ett arbetssätt i 
skolan

Läs mer på Specialpedagogiska 
skolmyndighetens webbplats: 
www.spsm.se 

Malou Nordlöf Ekström
kommunikatör, Specialpedagogiska 

skolmyndigheten

LANDET RUNT

Planera för tillgänglig lärmiljö, 
kompetens och läromedel
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Jag är anställd som specialpeda-
gog MSU (Med Särskilt Upp-
drag) i den Centrala elevhälsan 
i Kalmar kommun. En del av 
min tjänst, närmare bestämt 20 
procent, är särskilt riktad mot 
barn/elever med synnedsättning 
i förskola/skola. Tack vare ett 
stipendium från FFS fick jag i år 
möjlighet att åka på konferensen 
i Stockholm, där jag kunde ta 
del av både utställningar av den 
senaste tekniken inom områ-
det, intressanta föreläsningar 
och spännande workshops. Det 
är oerhört värdefullt att på det 
här sättet få möjlighet att möta 
andra professioner med samma 
verksamhetsområde och utbyta 
erfarenheter och tankar. I syn-
nerhet när man, som jag, är 
ensam i uppdraget som synpe-
dagog i kommunen. 

Utställare
Bland utställarna hittade jag en 
hel del intressanta nyheter som 
direkt skulle kunna användas 
ute i förskolor/skolor. Mitt fokus 
är smidiga, lätthanterliga system 
som underlättar en inkludering 
av barn/elever med synnedsätt-
ning i det ”vanliga” klassrum-
met. Det trådlösa kamerasyste-
met AbleCenter (ICAP) skulle 
ge elever möjlighet att mycket 
smidigare än idag kunna arbeta 
var som helst i klassrummet, 
jag vet att det med framgång 
provats av t.ex. en elev i Lin-
köping. Nyss nämnda företag 
presenterade även Orcan – en 

kamera som sitter på glasögon-
skalmen och kan både läsa av 
text och ansikten/föremål, vilket 
öppnar nya möjligheter … även 
om det fortfarande känns lite 
”science-fiction” för elever i 
vanliga klassrum.
 Polarprint presenterade ett 
system med en surfplatta fäst i 
en enkel ställning, ett flexibelt 
system för bl.a. förstoring och 
uppläsning, förutom plattans 
alla andra inbyggda funktioner, 
ämnat för klassrummet och lätt 
att bära med sig. Surfplattan 
används redan i både förskola o 
skola, vilket gör den till ett bra 
alternativ för ”mina” elever om 
den dessutom kompletteras med 
en avståndskamera. 

 Multilens hade med sig många 
olika former och styrkor av 
optik och förstorande hjälpme-
del. Även färgade filter pre-
senterades, vilket jag tänker att 
man kanske borde prova i större 
utsträckning i klassrummet. Hos 
IRIS hittade jag flera olika tids-
hjälpmedel, märkpenna, enkla 
fickminnen och dessutom ett 
antal spel som anpassats för att 
barn/elever med synnedsättning 
ska kunna spela dem tillsam-
mans med sina seende kamrater. 
Allt som kan underlätta en in-
kludering, att göra saker tillsam-
mans är positivt för alla parter, 
tänker jag. 

>>>

FFS-DAGARNA

Att bygga självförtroende och 
våga utmana gränser 

Arnfinn Kalvenes, AbleCom samt Ahmad Alhakim och Ove 
Brandberg, Icap, berättade om AbleCenters klassrumskamera Orcams 
glasögonkamera.
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Tyvärr hade två av de inbokade 
föreläsarna blivit sjuka. Sabina 
Gusics föreläsning ”Barn och 
familjer i krig och på flykt” 
hoppas jag kunna få ta del av en 
annan gång, men Maja Reich-
ard ersattes på ett föredömligt 
sätt av en annan OS-medaljör, 
nämligen Frank Skaret. 
 Frank Skaret beskriver sig 
själv som en ”Tomtebofink”, 
som tidigt hittade simning som 
”sin” idrott och tog redan vid 
sin första internationella tävling 
en andraplats på 50 m. Frank 
började, tack vare gympaläraren 
Karsten Inde, träna tillsammans 
med seende i Solna simsällskap, 
där han upptäckte att han var, 
som han själv säger, ”äldst och 
sämst, men jag hade flest VM-
medaljer”. Han upptäckte att 
det inte var handikappidrott han 
höll på med – det var simning. 
Vid OS för handikappade i 
Toronto -76 vann Frank 4 guld, 
men funderade över varför han 
som blind simmade 18 s lång-
sammare på 100 m än vad den 
svenska eliten gjorde? Även om 
man tar hänsyn till att tekni-
ken är svårare för en blind, att 
simma rakt, vända i rätt sekund 
och inte kunna se motståndarna 
förklarar det inte allt, enligt 
Frank. För fyra år sedan fick 
Frank kontakt med en Personlig 
Tränare (PT) på ett gym, som 
föreslog att de skulle springa 
Stockholm Maraton tillsam-
mans. ”PT hade aldrig sprungit 
med en blind och jag hade 
aldrig sprungit på det sättet ute 
… vi hade formulerat ett mål, 

nu skulle vi genomföra det”, 
säger Frank, och berättar att han 
nyligen kommit hem från Mara-
ton i Los Angeles. Nästa mål är 
Triathlon på Mallorca, det finns 
en del praktiska problem att 
lösa, framförallt runt simningen 
i öppet hav … När Frank ibland 
får frågan, varför han håller på 
och tränar och springer så här, 
brukar han svara; ”Jag gör inte 
det här för att prestera bra tider 
– tävla – det är en upplevelse 
och ett äventyr – jag gör det här 
för att jag kan!”
 Den tanken kommer jag att 
bära med mig efter Anders Ska-
rets föreläsning; ”Jag gör det 
för att jag kan!” Att hitta lös-
ningar istället för att se proble-
men och våga utmana sina egna 
gränser, det är något jag kan ta 
med mig ut i vardagen och min 
egen verksamhet. 

”Ljussättning för personer 
med synnedsättning” – Da-
vid Johansson 
Att ljussätta en miljö för perso-
ner med olika synnedsättningar 
är en utmaning och kräver 
mycket kunskap om både ljus, 
synsinne och synförståelse. Den 
kunskapen fick vi ta del av i 
ljusdesignern David Johanssons 
föreläsning ”Ljussättning för 
personer med synnedsättning”. 
Vårt synsinne är anpassat till 
naturligt ljus som är varie-
rande – i ljusstyrka, ljusfärg och 
ljuskaraktär. Vi människor mår 
inte bra i statisk och monoton 
ljussättning. Vår visuella upp-
fattning av ljus är beroende av 

flera olika komponenter - ljus-
nivå, ljusfördelning, bländning, 
skuggor, reflexer, ljusfärg och 
ljusåtergivning – och bara om 
vår upplevelse av dessa kom-
ponenter skiljer sig åt skickas 
information via tappar och sta-
var till våra hjärnor. En bra och 
funktionell ljussättning, menar 
Johansson, bygger på kontraster 
mellan ljus och mörker. Man 
ljussätter det man vill uppmärk-
samma och betona, ger rum-
met en riktning och variation, 
belyser det som är viktigt, ”det 
som är min synprestation ska 
var ljusast”. 
 David tycker att man generellt 
kan installera många lampor, 
minst 5-7 i ett vardagsrum och 
4-5 i andra rum. Man kan bygga 
ljusscener för olika behov i ett 
och samma rum, eftersom vi 
lever ”varierat” – vi behöver en 
belysning för städning, en för 
normalläge och en för mys-
läge. En funktionsbelysning, 
fortsätter Johansson, behöver 
inte vara ful. En genomtänkt 
belysning strävar alltid efter att 
utforma funktionsbehoven som 
en estetisk ljussättning och han 
visar oss exempel på belysning 
av trappsteg och ljussättning i 
golvet på in-och utsidan av en 
dörröppning i en nisch. 
 David Johansson ger oss flera 
exempel på hur man kan an-
vända olika slags ljuskällor för 
olika ändamål; 
l Plafonder – ger grundljus i 
rummet, ljussätt taket m glasku-
pa som lämnar utrymme mellan 
lampa och tak

FFS-DAGARNA

Föreläsningar och workshops
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l Vägg – eller bordsarmatur – 
ger ljushetskänsla i rummet och 
en orientering, mörk tygskärm 
som inte bländar är att föredra
l Ljuslister – ger ordentlig syn-
prestation nedåt
l Downlight – ger möblerande 
ljussättning och vägleder 
Köksbänksbelysning – ljuslist i 
framkant längs arbetsbänkar
Golvlampa – ger möblerande 
upp-och nedljus, ger riktning 
och förståelse för vad som finns 
i rummet
l Läslampa med riktad armatur 
– en ljuskälla med inbyggd re-
flektor ger ljus där man behöver 
det, gärna dimbar och 1x800 L, 
300 K (kallt ljus)
l Ljus bakom TV/datorskärm 
– minskar kontrasterna mel-

lan skärm och vägg – ljusramp 
avlastar ögonen
 I ett klassrum är hängande 
armatur med ljus både uppåt och 
nedåt bäst, enligt Johansson, 
men det är viktigt att ta hänsyn 
till möbleringen i klassrummet. 
Ofta räcker inte de rekommen-
derade 500 lux, det bör helst var 
800 lux, menar David Johans-
son, och avbländande armatur 
så att man inte får blänk i bl.a. 
dataskärmar. 
 Jag brukar tillsammans med 
synpedagogen på Syncentralen 
göra ”synronder” i olika miljöer 
på skolor och förskolor och har 
då alltid tittat på bl.a. ljussätt-
ning – men med den nya kun-
skapen jag fått till mig från den 
här föreläsningen kommer jag 

att se med andra och mer ”kri-
tiska” ögon på den miljön. De 
flesta klassrum är tyvärr utrus-
tade med ganska dåliga lysrör 
i taket, som inte ger så mycket 
arbetsbelysning till eleverna. 
Dessutom är man dålig på att 
tända den, då man tycker att det 
är onödigt mitt på dagen. Riktat 
ljus på tavlor m.m. saknas också 
ofta. ”Mina” elever behöver i 
princip alltid en egen arbetslam-
pa vid sin bänk som ett komple-
ment, vilket kan vara svårt när 
man byter salar ofta. 

”Hälsa hos personer med 
Ushers syndrom” – Moa 
Wahlquist
Moa Wahlquist är medicine 
doktor i handikappvetenskap 

Som vanligt bjöds också tillfälle till mingel – i förgrunden Anita Svensson, Stockholm Syncentral och Karin 
Katzler från LVI.
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och har forskat runt hälsofräm-
jande faktorer från ett psyko-
socialt perspektiv för personer 
med Ushers syndrom.  Hon 
inleder sin föreläsning med 
definitionen av dövblindhet 
som en ”kombination av syn-
hörselnedsättning där graden 
av nedsättning är så allvarlig 
att syn och hörsel har svårt 
att kompensera för varandra”, 
vilket i de flesta fall gäller för 
gruppen personer med Usher. 
Hur kan man då definiera be-
greppet ”hälsa”? Enligt Hippo-
krates handlar det om relationen 
mellan kropp och själ, en balans 
mellan kroppsvätskorna, medan 
Niebroj uttrycker det mer som 
en harmoni mellan kropp och 
själ, som är unik för varje per-
son och bestäms av flera olika 
psykologiska och fysiologiska 
faktorer, säger Wahlquist. Hon 
själv betonar individens egen 
uppfattning av vad som är hälsa 
för mig – ”health related qua-
lity of life”. Folkhälsa, menar 
Wahlquist, handlar mycket om 
att förebygga – därför har hit-
tills traditionellt inte personer 
med funktionsnedsättningar 
funnits med här.  Men med 
utgångspunkt från just den här 
forskningens syfte, att beskriva 
hälsa hos personer med Ushers 
syndrom ur flera perspektiv, 
både generellt, fysiskt, psyko-
logiskt, social tillit och ekono-
misk situation, hur kan man då, 
frågar hon sig, förebygga ohälsa 
för den här gruppen? 
 Wahlquist har i fyra olika stu-
dier - med hjälp av Nationella 
folkhälsoenkäten ”Hälsa på lika 
villkor” och ett frågeformulär 
från HADS, Hospital Anxiety 
and Depression Scale – ställt 

frågor runt upplevd hälsa/ohälsa 
till personer med tre typer av 
Ushers syndrom. 
l Typ 1 - med medfödd dövhet, 
balanssvårigheter och RP som 
upptäckts tidigt, får CI och ofta 
går sent.
l Typ 2 – med medfödd hör-
selnedsättning och RP som ofta 
upptäckts sent.
l Typ 3 – med medfödd pro-
gredierande hörselnedsättning, 
progredierande balanssvårighe-
ter och RP. (Denna sista grupp 
är minst och man får ofta byta 
kommunikationssätt sent i livet)
Dessa personers svar har sedan 
jämförts med en referensgrupp 
bestående av ett tvärsnitt av 
Sveriges befolkning.
 Vad kom då Wahlquist fram 
till i de olika studierna? 
 I den första studien, som 
vände sig till personer med 
typ 2, konstaterar hon att man 
uttrycker större problem med 
fysisk och psykisk ohälsa än 
referensgruppen. Man upplever 
stora problem med huvudvärk, 
trötthet, känslor av att vara 
värdelös, självmordstankar 
och självmordsförsök. Män 
upplever i betydligt större 
utsträckning psykisk ohälsa 
som trötthet, sämre koncentra-
tionsförmåga och problemlös-
ningsförmåga och också fler 
självmordsförsök i jämförelse 
med referensgruppen. Wahl-
quist frågar sig, om det beror på 
olika förväntningar i samhället 
på kvinnors och mäns roller?
 I den andra studien, som vän-
der sig till personer med typ 3, 
ser Wahlquist att kombinationen 
av svår syn- och hörselned-
sättning gör att man upplever 
många problem, både fysiska 

och psykiska. Hon konstaterar 
att det finns en tendens till so-
cialt undandragande och miss-
tro mot andra människor. Värt 
att notera är, att de personer i 
studien som hade CI upplevde 
minst antal problem, vilket får 
Wahlquist att ställa frågan om 
CI skulle kunna var en skyd-
dande faktor?
 I den tredje studien, som riktas 
mot typ 1, konstaterar Wahl-
quist att tröttheten och själ-
mordstankar är utmärkande för 
gruppen. Man är rädd för att gå 
ut, rädd för att något ska hända. 
Wahlquist frågar sig om en or-
sak går att hitta i att personerna 
har tillhört en dövkultur, men 
”tappar” den samtidigt som man 
”tappar” synen?
 Den fjärde studien är en 
inomgruppsstudie med fråge-
ställningen; ”Finns det ohälsa 
i gruppen som kommer sig av 
syndromet och hänger ihop med 
syndromet? Finns det likheter 
och skillnader inom gruppen?” 
Wahlquist noterar att över 90% 
av gruppen U3 upplever stor 
trötthet, medan av U1 och U2 
uppger 60% resp. 75% samma 
sak. U3 är också den grupp som 
rapporterar mest självmordstan-
kar. Wahlquist konstaterar, att 
förståelsen av hälsa hos perso-
ner med USH bör ske på flera 
nivåer där biologiska, psyko-
logiska och sociala faktorer 
på olika sätt påverkar utfallet. 
Idag, menar hon, saknas ett häl-
sofrämjande perspektiv för att 
lyfta fram resurser och friskfak-
torer hos personer med USH. 
Ett forskningsprojekt med bl.a. 
en enkät runt KASAM (Anto-
novskij) riktad till familjer där 
någon förälder har USH är på 

FFS-DAGARNA



13

gång. Wahlquist avslutar sin 
föreläsning med att konstatera, 
att man har inte per automatik 
sämre hälsa för att man har 
USH – men konsekvenserna av 
att ha de här problemen gör att 
man upplever större ohälsa – det 
finns inget linjärt samband! 
 Det hälsofrämjande perspek-
tivet är värt att beakta i all vår 
verksamhet i förskola/skola, 
vilka möjligheter ser vi? Vilka 
friskfaktorer kan vi bygga på? 
Hur utmanar jag de barn/elever 
med synnedsättning som jag 
möter att se vad som faktiskt 
funkar – och funkar bra? 

”På väg att bli vuxen” – An-
nica Winberg 
Annica Winberg är socionom 
vid Resurscenter Syn i Stock-
holm och har i en kvalitativ 
studie tittat på hur väl förbe-
redda för vuxenlivet elever 
med svår synnedsättning eller 
blindhet är, efter skolgång i den 
inkluderande skolan. Intresset 
för ämnet väcktes i och med 
en annan studie av Peter Rod-
ney (2010), med titeln ”Does 
inclusion really work?” Win-
berg konstaterar att det finns 
signaler på att många studenter 
med synnedsättning avbryter 
sina studier på universitet eller 
högskola i förtid, samtidigt som 
ingen egentlig utvärdering av 
30 års inkluderande undervis-
ning har gjorts i Sverige. Hon är 
samtidigt noga med att påpeka, 
att hon inte ifrågasätter inklu-
derande undervisning i sig, 
men undrar om det görs på rätt 
sätt? Att som elev med syned-
sättning hela tiden jämföra sig 
med klasskamrater som har helt 
andra förutsättningar kan skapa  

osäkerhet. Kan vi arbeta med 
att stärka självförtroendet andra 
sätt? Är det stöd elever med 
synnedsättning får under skolti-
den tillräckligt vid övergången 
till studier och/eller arbetsmark-
nad?
 Utifrån ovanstående frågeställ-
ningar har Winberg intervjuat 
åtta unga vuxna personer med 
synnedsättning i åldern 22-28 
år. Gruppen bestod av fyra män 
och fyra kvinnor och alla var 
punktskriftsläsare i kombination 
med auditiva medier. Tre avbröt 
sina högskolestudier under det 
första året och en intervjuperson 
valde att inte gå vidare till högre 
studier. Vid tiden för intervjun 
studerade tre av dem på univer-
sitet, högskola eller folkhög-
skola, två hade heltidsarbete, två 
hade deltidsarbete och en hade 
just avlagt universitetsexamen 
och var arbetssökande. 
 Samtliga intervjuade berättade 
om en konstant känsla av tids-
brist under skoltiden, man upp-
levde en känsla av att ständigt 
ligga efter och inte hinna med 
i skolarbetet, vilket skapade en 
ständig stress. Lösningen blev 
ofta att man gjorde färre uppgif-
ter än skolkamraterna, man tog 
bort moment och man använde 
sig av auditiva medier istället 
för punkt. Winberg konstate-
rar att eleverna förväntades ta 
väldigt mycket eget ansvar för 
att tekniken fungerade i klass-
rummet och själva ta kontakt 
med teknisk support. Detta tog 
mycket tid från undervisningen 
och kunna också leda till att 
eleven stannade inne på rasten 
för att fixa med tekniken istället 
för att vara med sina klasskam-
rater. Dessutom upplevde elev-

erna att de ofta fick det anpas-
sade studiematerial de behövde 
senare än sina klasskamrater, 
vilket i sin tur ledde till tidsbrist. 
 Sammantaget gjorde detta att 
eleverna ofta var mycket trötta 
efter skoldagen och inte orkade 
med några fritidsaktiviteter eller 
något sommarjobb/extrajobb, 
vilket i sig fjärmade eleverna 
från de erfarenheter som deras 
seende klasskamrater fick. Elev-
erna lägger ofta de här proble-
men på sig själva, enligt Win-
berg, de tror ibland att de ligger 
sämre till än de gör i jämförelse 
med klasskamraterna, vilket 
skapar ett sämre självförtroende. 
 Under gymnasietiden finns det 
ofta ett nätverk av stöd, menar 
Winberg, men på högskolan är 
det mer egenansvar. Även om 
det finns möjligheter till stöd är 
det ändå upp till den enskilde 
studenten att själv at kontakt 
och säga till vad man behöver. 
Endast en av de intervjuade fick 
tillgång till enskild studiehand-
ledning, trots att alla elever i 
behov av särskilt stöd ska få 
enskilt stöd! En professionell 
enskild vägledning kan vara 
vägen mot sommarjobb, praktik 
och så småningom både studier 
och arbete, enligt Winberg. Man 
måste, konstaterar Winberg 
slutligen, inse att elever med 
synnedsättning har en ofta mer 
komplex övergångsprocess från 
ungdom till vuxen. Tidsfaktorn 
måste alltid beaktas vid plane-
ring av studierna för att und-
vika känslan av stress. Enskild 
studie-och yrkesvägledning bör 
erbjudas från högstadiet och fler 
måste få möjligheter att skaffa 
sig erfarenheter från arbetsmar-
kanden tidigt. Dessutom måste 
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man göra insatser för att stärka 
självförtroendet hos elever med 
funktionsnedsättning i en inklu-
derande skola!
 Att allt tar längre tid för våra 
barn/elever med synnedsättning 
vet vi ju alla egentligen – men 
tar vi alltid hänsyn till det? 
Jag fick mig i alla fall en rejäl 
tankeställare under Winbergs 
föreläsning – hur ser stödet 
egentligen ut för de barn/elever 
som jag träffar? Hur mycket 
ansvar har vi lagt på barnen/
eleverna själva, när vi är ”im-
ponerade” av hur duktiga de är 
med alla sina hjälpmedel och 
all teknik? Så viktigt att inte 
glömma att verkligen prata med 
barnen/eleverna själva om hur 
de upplever sin situation och 
på vilket sätt jag/deras lärare 
och andra vuxna i skolan kan 
stötta dem bättre. Lyfta en del 
av ansvaret från deras axlar och 
se till att de kommer ut på rast 
med klasskamraterna och att 
de har ork kvar att göra något 
annat än skolarbete när de kom-
mer hem på dagarna. Det tror 
jag är en del i att bygga själv-
förtroende hos våra barn/elever 
med synnedsättning.

”Kommunicera mera – ta 
hjälp av socialhaptiska signa-
ler” – Linda Eriksson
Linda Eriksson, som själv har 
både syn- och hörselnedsätt-
ning, höll en mycket intres-
sant workshop kring ämnet 
socialhaptisk kommunikation. 
Med hjälp av två tolkar, en som 
tolkade Lindas tecken till tal för 
oss åhörare och en som tolkade 
våra frågor och reaktioner till 
Linda, så fick vi på ett mycket 
konkret sätt ta del av hennes 

stora kunskaper inom ämnet. 
Socialhaptisk kommunikation, 
menade Linda Eriksson, består 
av socialhaptiska signaler och 
ska ses som ett komplement till 
talspråk, teckenspråk och andra 
former av kommunikation. 
Detta är något som alla männ-
iskor kan använda, och har an-
vänt sedan urminnes tider. Men 
det kräver att vi blir medvetna 
om vad som sägs med hjälp av 
beröring och genom att lära oss 
att lyssna på beröring.  Vi måste 
använda vår känsel i denna 
kommunikation som finns, men 
är osynlig. Som i all kommuni-
kation, påpekar Linda Eriksson, 
krävs det minst två personer 
som samspelar med varandra, 
men hon betonar samtidigt att 
det inte är att betrakta som ett 
språk. Kommunikationen finns 
bara här och nu, det går inte att 
tala om saker som hände igår 
eller det som ska hända i fram-
tiden. 
 Det här är ett relativt nytt 
forskningsområde, Linda Eriks-
son själv har forskat kring detta 
i 30 år, men det är bara tio år 
sedan det blev mer allmänt 
beforskat. Begreppet haptisk 
handlar om att uppfatta något 
via känseln, vad vi känner i 
musklerna, vilken information 
vi får från våra muskler. Det 
är ett vidare begrepp än när vi 
talar om taktil kommunikation, 
haptisk kommunikation har hela 
känseln i sig och har många 
olika intryck som vi inte brukar 
tänka på. Social handlar ju om 
att det ska vara minst två per-
soner som kommunicerar och 
förstår varandra genom haptiska 
signaler. 
 Egentligen, menar Linda 

Eriksson, kan alla använda sig 
av den här typen av kommu-
nikation för att förstärka det 
man vill förmedla. Det handlar 
ytterst om effektivitet, fortsät-
ter hon; ”Om jag ska få veta allt 
som händer runt mig med talat 
teckenspråk, med ord, det tar 
för lång tid och tar både energi 
och kraft, särskilt för mig som 
är dövblind.” Linda Eriksson 
vill kunna använda flera kanaler 
samtidigt. Känseln kan också 
vara ett sätt att ta del av, och ge, 
mer känslig eller privat infor-
mation – man kanske inte vill 
att alla omkring en ska höra … 
 I föreläsningssituationen får 
Linda via de socialhaptiska 
signalerna från sin tolk en över-
blick av situationen – var är hon 
i förhållande till publiken idag? 
Hur ser rummet ut? Var sitter 
åhörarna? Hur tas föreläsningen 
emot? Socialhaptiska signaler 
kan handla om att ge feedback, 
på samma sätt som seende 
nickar eller skakar på huvudet 
i ett samtal, men här få den 
ske genom klapp på axeln eller 
”skakning” med handen på ax-
eln. Linda Eriksson talar också 
om hur man kan ta kontakt med 
andra människor när inte ögon-
kontakt är möjlig, genom att 
t.ex. lägga handen på axeln. För 
att ange riktning vid ledsagning 
eller orientera en person i en 
lokal kan man ”rita” på ryggen, 
medan det är lite svårare att för-
medla en sinnesstämning eller 
utrycka en känsla på det sättet. 
 Men, fortsätter Linda Eriks-
son, vi förmedlar alla något 
känslouttryck vid all fysisk 
beröring, även om vi inte tänker 
på hur mycket t.ex. ett enkelt 
handslag kan berätta om vår 

FFS-DAGARNA
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sinnesstämning för  den person 
vi möter. 
 Linda Eriksson betonar vikten 
av respekt för en annan män-
niskas kropp, alltså är det är 
bara OK att använda signalerna 
på t.ex. armen, ryggen eller 
möjligtvis utsidan av låret. Det 
är ställen som vi oftast upple-
ver som mer neutrala och inte 
så privata. Men, det kan vara 
olika för olika människor hur 
man upplever beröring av andra. 
Mycket handlar om vilken rela-
tion man har till just den perso-
nen. 
 Förutom de naturliga signaler 
som vi alla använder, mer eller 
mindre medvetet, så försöker 
man nu inom forskningen samla 
in, sammanställa och också 
kategorisera olika haptiska 

signaler, berättar Linda Eriks-
son. Man håller på att utveckla 
en sökfunktion för speciella 
signaler på nkcd:s hemsida. Här 
försöker man också förklara sig-
nalerna med film, ritade signaler 
och i text. Ur internationellt 
perspektiv, avslutar Linda Eriks-
son, så är det några ”naturliga” 
signaler som är mer allmängilti-
ga – medan andra ur det svenska 
teckenspråket ser olika ut i olika 
länder.  
 Den här föreläsningen av 
Linda Eriksson gav mig både 
ny kunskap och många ”AHA-
upplevelser”. Det var för mig en 
fantastisk upplevelse att få ta del 
av all Lindas kunskap inom om-
rådet, som i mångt och mycket 
är giltig för all slags kommuni-
kation mellan människor, oav-

sett om man har en funktions-
nedsättning eller inte. Men, det 
sätt Linda Eriksson förmedlade 
denna kunskap på, gav föreläs-
ningen en extra dimension. Vi 
åhörare fick alla på ett mycket 
konkret sätt demonstrerat för 
oss hur socialhaptisk kommuni-
kation kan vara just ett komple-
ment till annan kommunikation 
i samspelet mellan oss männ-
iskor med olika förutsättningar 
och förmågor. Det är något jag 
kommer att ha stor nytta av i 
mitt fortsatta arbete tillsammans 
med barn och elever, eftersom 
grunden för allt lärande, tänker 
jag, är en fungerande kommuni-
kation. 

Eva-Maria Emilsson-Rütting
Synpedagog, Kalmar kommun

Ännu fler seminarier och workshops....

Varför har så många perso-
ner med synnedsättning så få 
jobb? – Kaj Nordquist, SRF
- Länge har vi inom SRF haft 
insikten om att de flesta av de 
problem som möter oss synska-
dade på arbetsmarknaden inte 
beror på vad vi kan eller inte 
kan på jobbet. Nej de handlar 
om attityder till oss. Attityder 
hos arbetsgivare, människor 
som arbetar inom området HR 
och faktiskt även inom facket.
 Sa Kaj Nordquist, vikarierande 
intressepolitisk handläggare på 
synskadades riksförbund. Semi-
nariet handlade om en undersök-
ning som SRF genomfört 2016 
med hjälp av IPSOS public 
affairs. 1000 arbetsgivare hade 
intervjuats. Och Kaj fortsatte:

 – Glöm aldrig att gruppen syn-
skadade inte är någon enhetlig 
och homogen grupp. Människor 
kan ha fått sin synnedsättning 
direkt vid födseln, erhållit den 
någonstans under livet och allra 
vanligast blivit synskadade 
som en del av åldrandet. Och 
den viktigaste skillnaden i detta 
sammanhang är om man blivit 
synskadad innan arbetslivet har 
börjat eller inte. 
 Kaj framhöll att resultaten av 
intervjuerna är förskräckliga: 
•	45	procent	tycker	det	är	för	
dyrt att anställa.
•	50	procent	föredrar	rakt	av	
någon annan.
•	60	procent	tror	det	blir	sämre	
och synskadade är mindre ef-
fektiva.

•	68	procent	har	inga	lämpliga	
jobb.
•	84	procent	har	inte	tillräcklig	
kunskap om stöd för anställning.
Mot bakgrund av siffrorna är det 
inte så konstigt att 60 procent av 
de SRF-medlemmar som blivit 
arbetslösa, inte tror sig någonsin 
få några fler jobb.
 Kaj pekade också på att det 
finns en lista på SRF:s hemsida 
med 24 bra jobb för synskadade. 
Påstående var inte att alla är jät-
teduktiga på sina jobb. Men Kaj 
ville framhålla att inom dessa 
yrken försörjer sig synskadade i 
Sverige på 2000-talet.
 Begreppet ”nedsatt arbetsför-
måga”, används av Arbetsför-
medlingen. Den som inte vet 
något om funktionsnedsatta, 
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funktionshinder eller andra 
centrala begrepp inom den här 
världen, får de av AF i alla fall 
klart för sig att personen har 
”nedsatt arbetsförmåga. Alltså 
jobbar sämre än andra. Vem 
drar andra slutsatser än att den 

personen just jobbar sämre?

Vad händer på syntolknings-
området? – Fredrik Larsson, 
ReadSpeaker och Punkt-
skriftsnämnden
Fredrik Larsson från Punkt-

skriftsnämnden berättade om 
läget på syntolkningsfronten. 
Vilka olika sorters syntolkning 
kan man tänka sig – film och 
teater, ledsagares kommentarer 
under en promenad osv? Och 
hur får man in så mycket infor-
mation som möjligt i så få ord 
som möjligt? Det senare finns 
det internationella riktlinjer för.
Fredrik tipsade också om en 
bok som nyss har kommit ut  
– Syntolkning; forskning och 
praktik. Boken kan beställas 
från MTM.
 När syncentralspersonal får 
frågor om syntolkning finns 
alltså någon att fråga till råds. 
Och det framgår också av den 
här boken att det är ett område 
som växer. Det finns alltså en 
poäng i att vidarebefordra till 
syncentralens klienter.

Gruppverksamhet för se-
niorer – Annika Magnusson, 
och Ingela Berg, synpedago-
ger, Stockholms Syncentral
Synpedagogerna Annika Mag-
nusson och Ingela Berg från 
Stockholms syncentral berätta-
de om sin gruppverksamhet för 
seniorer. Något som förvisso är 
lättare att göra i en stor syncen-
tral än en liten eftersom det kan 
vara svårt att få ihop en grupp. 
Men omöjligt behöver det inte 
vara.
 På Stockholms sc har man haft 
sju grupper – fyra köksgrup-
per och så lite hantverk, daisy 
och bara samtal. Varje grupp 
har 4-6 deltagare. Det är bara 
att anmäla sig till det man vill 
men det viktigaste är att det 
är en grupp över huvud taget. 
Inlärningen blir bättre när man 
tränar tillsammans.

FFS-DAGARNA

Annika Magnusson och Ingela Berg berättade om gruppverksamhet

Fredrik Larsson berättade om syntolkning
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 Det här har nu hållit på i fyra 
år. Vi avslutade den trettionde 
köksgruppen för lite sen, säger 
Annika.

GPS-navigering och smarta 
telefoner – Peter Lundkvist, 
Härnösands folkhögskola
I nr 1/2017 fanns en artikel om 
att Härnösands folkhögskola 
utbildade på smarta telefoner. 
I ett workshop på torsdagen 
berättade Peter Lundqvist hur 
man gör.
 Med en mobil kan man göra 
mycket mer än med en dator, sa 
Peter. Men det finns problem 
med att sköta den helt med tal 
och på en slät skärm. Men tal-
stödet är inbyggt och läser upp 
hur man gör.
 Första veckan av Härnösands 
kurs handlar helt om att öva på 
detta, sa Peter och visade.
 Vissa gester kan möjligen ses 
som lite kontraintuitiva, men 
man kan hitta dem genom att 
googla på android respektiva 
apple. Eller på voice-over, 
genom att man klickar med fyra 
fingrar.
 Ännu så länge fungerar Iphone 
lite bättre än Android, men 
androiderna kommer snabbt, 
även på röststyrning. Där heter 
programmet S-voice. Voice ac-
cess, som kan öppna appar med 
tal, är också nytt. Men man kan 
räkna med att Iphone kommer 
ikapp där i höst.
 Men hjälpmedlen har också 
blivit mycket bättre. Icaps 
Smart vision har en android i 
botten men har taktila knappar 
som en gammal Nokia. Doro 
Klaria har en android i botten 
med pekskärm men ett taktilt 
skal. Men då ska man veta att 

även standardtelefonerna är 
lätta att använda när man väl 
har lärt sig.
 Vecka två på Härnösands 
folkhögskola ägnas gps, internet 
och bankärenden. 
 För gps gäller att där är fort-
farande iphone bäst, med sin 
Blindsquare. Androids GetT-
here är bara ganska bra, men 
gratis. Gps-programmen kan 
beskriva var man är, och vad 
som finns runtom inom en radie 
man själv kan bestämma, och 
vilka kategorier man vill. De 
kan också säga hur man kom-
mer till vald plats, både genom 
att ange riktningen och hur man 
går. Problemet är förstås nog-
grannheten vilket alla som åkt 
taxi vet. Plus att väl fortfarande 
pgs är bilfixerat. Mycket batteri 
drar det också, man måste ha 
extra sådana med sig.

JW

Peter Lundkvist berättade om GPS

Skriv gärna!
Ett telefontips 
går också bra: 

08-39 92 98
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Icap
Som sagt ovan är Orcam en 
kamera som sitter på glasögon-
skalm. Den reagerar när man 
sätter fingret på en text, då börjar 
den läsa upp texten. Kommer till 
sommaren. Två versioner – en 
bara för text och en också för 
ansikten.
Able center är en kamera som 
går till en surfplatta, mobil eller 
dator, som läs-tv fast man inte 
har några prylar omkring sig. 
Sköter all kommunikation tråd-
löst. Förstorar upp till 960 ggr, 
samt upp till 60 bilder/sek HD

LVI
ML Vision TTS med tal och 
handkontroll istället för touch. 
Man kan ställa in den som 
avancerad och som enkel. Både 
kamera och läsmaskin. Två 
skärmstorlekar finns och två 
kameramodeller med olika upp-
lösning. Det är lite byggsats över 
det hela, säger LVI själva.
ML Zip kan numera kopplas till 
dator. Med avståndskamera som 
kan vridas åt alla håll.
ML Voice II är en läsmaskin 
som kan kopplas till skärm. Ser 
ut som en liten radio. Kameran 
sitter i handtaget. Styrs med 
handkontroll. Texten kan sparas 
på sticka.

Multilens
Multilens har fått in nya filter, 
bl.a. ett rosa mot migrän och ett 
orange mot LED-ljus.
Läsglasögon ML Binova har en 
kontrasthöjande färg och vars 
prisma fungerar oavsett hur långt 
man har mellan pupillerna

Insyn
Finns nu på tre ställen i Sve-
rige, Stockholm Göteborg och 
Malmö.
Rehan Acuity Speech 22”, en 
cctv med ocr-scanner och läsen-
het, är Insyns första i branschen. 
Kontrollerna sitter på skärmen. 
Med handkontroll för den som 
tycker touch är svårt. Känner 
igen de vanligaste utländska 
språken och läser dem. Spar-
funktioner.

Baum Visio 500 har egenheten 
att styra kameran med spakar 
istället för att man för läsbordet 
fram och tillbaka.
 Dessutom finns Rehan småka-

meror t.ex. Lucky 4 med touch-
funktioner som en mobil. Bilder 
kan förstås plockas ur.

Iris
Säljer alltmer till kommuner och 
håller på att bygga ut samarbeten 
med optiker för att sälja där. Hit-
tills bara i Täby men Norrköping 
är på gång.
Armbandsuret Diana, stor och 
liten, har fått bättre ljud
Belysningar kan ändra färgtem-
peratur med knapptryckning, 
t.ex. Airam, RNIB och Daylight.
En ny käppkatalog finns också.

Polarprint
Victor Reader Stratos tar emot 
taltidningar o böcker direkt från 
internet
Guide Reader Pod, liten burk 
stor som en tändsticksask, styrs 
med fjärrkontroll. läser daisy 
som vilken läsare som helst. 
texten kan läsas på tv eller annan 
skärm
Braille Note Touch surfplatta 
med android hopbyggd med 
punkt och tal. Kan gå in på 
google och tanka ner appar. 
innehåller diverse program, t.ex. 
ordbehandlare, med punkttang-
entbord, men kan även skriva 
punkt på skärmen direkt
Ebot Pro läskamera, kopplas till 

... samt lite mer 
tekniknyheter

FFS-DAGARNA
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vad man vill, dator, tv, läsplatta.  
Styrs från det den är kopplad 
till. kameran tar även på distans
Optelec Clear Reader + har fått 
nya funktioner, t.ex. nytt ocr, 
nytt moderkort, bara skalet är 
detsamma
Prodigi Connect 12 cctv men är 
hur liten som helst, med läs-
platta ovanför kameran. med ocr 
och tal, Även importerad text 
kan läsas liksom allt som finns i 
vanlig platta.
Optelec Clearview Speech, 
vanlig cctv fast större arbets-

område.  fjärrkontroll för bättre 
ergonomi. Med tal. Egentligen 
en Clear Reader med skärm.
Humanware Explore 5, liten 
fickläsare som kan använda 
handtaget som ett stöd.
Andra småläsare är Optelec 
Compact 7 HD o 4 HD. Kan 
fungera som cctv om man inte 
ser alltför dåligt. Eller Candy 4.
Optelec Traveller HD. cctv där 
kameran dras istf det som läses. 
Väger ca 2 kg. Kan ersätta an-
nan cctv fullt ut.

Gemensamt för alla utställare: 
två nya röster till acapella.

Årets FFS-are

Ann-Britt Johansson!

Årets FFS-are har ägnat hela sitt 
yrkesverksamma liv åt synom-
rådet.
 Hon började som oftalmolog-
assistent redan på 70-talet.
 Efter utbildning till anpass-
ningslärare/synpedagog arbe-
tade hon under många år på 
Syncentralen i Göteborg och då 
speciellt med personer med grav 
synnedsättning.
 Hon har också varit en enga-
gerad och driftig ordförande för 
FFS.
 Årets FFS-are började tidigt 
intressera sig för gruppen döv-
blinda. Hon har ägnat många år 
åt forskning inom området och 
det har resulterat i avhandlingen 

”Se och hör mig”, vilken hon 
doktorerade på januari 2017.
Vi har inte många forskare inom 
vårt specialområde och den här 
är vi riktigt stolta över och belö-
nar med utmärkelsen
Årets FFSare!

Läs mer om Ann-Britts forsk-
ning i Nya Synvärlden 1/17
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När man lämnar 
Ekeskolan finns det 
inte mycket stöd från 
samhället kvar, säger 
Agneta Lindblom, 
mamma till Jenny. Och 
det lilla som finns får 
man leta reda på själv.

Jenny lämnade Ekeskolan när 
hon blev 21 och bor nu i en 
lägenhet med sina personliga 
assistenter. Hon har en progre-
dierande sjukdom som heter 
Muscle-Eye-Brain disease . 
 Jenny har en utvecklingstör-
ning och hon är blind. För att 
kommunicera använder hon sig 
av tecken. Jenny förstår vad man 
säger men hon kan inte prata 
och detta skapar stora kommuni-
kationsproblem för Jenny. 

– Jag fick frågan om vilket stöd 
Jenny fått av samhället, nu 8 år 
efter sin skoltid och jag kan bara 
säga att stödet från olika instan-
ser är obefintligt, säger Agneta. 
Man måste sköta allt själv – med 
hjälp av de personliga assisten-
terna. Assistenterna gör så gott 
de kan och är fantastiska, men 
varifrån skall de få sin kunskap? 
 Förr kunde man gå en kurs på 
Ekeskolan, men den är numera 
nedlagd eftersom personliga as-
sistenter inte lyder under skolan. 
 – Vi fick, tack vare en rådgi-
vare på SPSM höra talas om 
att Räfsnässkolan i Danmark så 
dem kunde vi kontakta för att 
få köpa utbildning till assisten-
terna, säger Agneta

 – Vad jag undrar är varför det 
inte finns någon kurs i Sverige 
där de personliga assistenterna 
kan lära sig dessa specifika 
kunskaper som handlar om att 
kommunicera med personer som 
har stora kommunikationssvå-
righeter och samtidigt är blind.? 
Eller det kanske finns, men att 
jag inte har hittat dem än.

Den enda utbildning Agneta 
har kunnat hitta i Sverige är 
Sareptautbildningen som SPSM 
har tillsammans med Sprida. 
 – Den kursen/workshop försö-
ker vi gå varje år för att tanka ny 
inspiration och få ny kunskap. 
Att möta en person med grav 
synskada och utvecklingstörning 
utan talat språk ställer lite mer 
specifika krav på personalens 
kunskaper. 
 – Fördelen med att sareptakur-
sen är att man träffar andra med 

liknande behov och man kan 
bilda nätverk. Men… fortfaran-
de är det jag själv som mamma 
som måste driva det. Det är ju 
inte precis någon som erbjuder 
utbildning och stöd. Vi har sökt 
råd och stöd genom LSS men 
det är i stort sett omöjligt att få 
det för det finns ju ingen som 
ger stöd i Sverige med dessa 
komplicerade funktionsnedsätt-
ningar om man inte går i skolan, 
speciellt när det gäller synska-
dan ihop med stora kommunika-
tionssvårigheter.

Nu kanske någon protesterar 
för syncentralen finns ju. 
 Jenny hade tidigare sin dator 
och sitt styrsätt som ett hjälp-
medel från syncentralen men 
det togs bort för några år sedan. 
Syncentralen i Skaraborg anser 
att alla har egna datorer numera 
så man får ingen hjälp med dator. 

EFTER EKESKOLAN

Det är SPSM som har 
kunskapen

Jenny berättar för omvärlden via Sarepta.
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 – Ingen förstår att det krävs 
kunskaper för att få ihop all 
teknik med program, kontakter 
och flexiboard och att detta skall 
fungera för en person med som 
är blind med utvecklingstör-
ning, säger Agneta. Det är stora 
krav man ställer på en personlig 
assistent som aldrig tidigare 
kommit i kontakt med en blind 
person tidigare.
 – Jag har utbildat mig till det 
här, säger Agneta som är speci-
alpedagog och jobbar åt kom-
munen. Men det finns många 
föräldrar som har gett upp. Om 
inte assistenterna klarar av det 
så tar det slut. Att vi kan skicka 
assistenter till sarepta-utbildning 
är vår livlina.
 – Det skulle behövas ett natio-
nellt organiserat stöd runt Jenny, 
säger Agneta. Någon som vet 
vad som finns, som kunde göra 

en uppföljning ett par gånger om 
året, och där alla kunskaper är 
samlade. Någon som vet vilka 
utbildningar som finns i landet 
och där man kan tipsa assistent-
bolagen om var utbildning finns.
 – Det är SPSM som har kun-
skapen idag runt barnen när de 
går i skolan, men vems ansvar är 
det att ta över när skolan är slut?
 – Min stora skräck är vad som 
händer när inte jag finns längre. 
Vem skall då ge assistenterna 
kunskap? Var skall de hitta stö-
det när till och med jag som har 
levt med dessa frågor i snart 30 
år inte hittar stödet.

En fråga vi låter gå vidare till 
SPSM, men som SPSM bollar 
över till regeringen. SPSM har 
sitt uppdrag fastslaget, och vill 
man ändra detta återstår bara 
den politiska vägen. JW

PS 
Precis när denna artikel skrivs så 
har familjen fått besked att hon 
kan få hjälp av dövblindteamet i 
Västra Götaland. 
 – När jag gick dövblindsutbild-
ningen i jobbet fick jag reda på 
att man kan testa hörseln fast 
man inte kan medverka, säger 
Agneta. Vi hade misstänkt i tio 
år att Jenny inte hörde ordentligt 
och nu är det konstaterat. Hon 
har också en hörselskada så nu 
kan hon och assistenter äntligen 
få hjälp. 
 – Tack vare att hon fick en 
diagnos till kan hon få hjälp men 
innan hörseldiagnosen hade hon 
egentligen exakt samma pro-
blematik men då fick hon ingen 
hjälp. 
 – Man borde titta mer på funk-
tion är diagnos, säger Agneta.

Sarepta 2 – ett multimediaverktyg

Sarepta 2 är ett skalprogram som 
ger möjlighet till skräddarsydda 
lösningar för en grupp elever 
som till mycket stora delar saknar 
pedagogiskt material i skolan. 
Pedagoger och kringpersonal fyl-
ler programmet med relevant un-
dervisningsmaterial, som eleven 
sedan kan ta del av på en rad 
olika sätt, t.ex. talsyntes, bilder, 
inspelat ljud, filmsekvenser mm. 
Väl utfört ger dessa förberedelser 
eleven möjlighet till ett betydligt 
ökat självständigt arbete. 
 Programmet ger återkoppling 
med ljudeffekter, musik och 
talsyntes vilket medför att synen 
inte behöver vara det starkaste 
sinnet.
 I programmet har man tillgång 

till ett antal moduler som t.ex. 
bildbok, memory, texter, me-
diaspelare, inköpslista, epost 
m.m. Bland dessa moduler väljer 
mellan sedan ut de som passar 
för just sin elev, detta kan vara 
en modul eller flera beroende på 
elevens möjligheter. Varje modul 
kan i sin tur också anpassas efter 
elevens förmåga och kan kom-
pensera för synmässiga, kogniti-
va eller andra tolkningssvårighe-
ter. Kontaktstyrningen möjliggör 
kompensation för rörelsehinder, 
synnedsättning och kognition. 
 Då programmet är ett skalpro-
gram så kan det anpassas till i 
stort sett alla ämnesområden. Det 
som krävs är att informationen 
ska digitaliseras så att eleven 

kan ta del av det på olika sett i 
programmet. 

Vem kan använda program-
met?
Personer med synnedsättning och 
med ytterligare funktionsnedsätt-
ningar som nedsatt kognition, 
rörelsehinder och autism i sär-
skola, träningsskola eller integre-
rad i grundskola. Programmet går 
naturligtvis också bra att använda 
utanför skolarbetet och efter 
skoltiden. 
 SPSM arrangerar i samverkan 
med SPRIDA KC, Workshops/
Kurser varje läsår för personal 
och föräldrar, i skolan och andra 
verksamheter.  

Text från SPSM
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När är en synnedsättning  
en merit?
Det är just nu stor omsättning 
av personal inom syncentralerna 
runtom i landet. Vi är sannerli-
gen inne i ett stort generations-
skifte.
 Vi läste i SRF-tidningen Per-
spektiv nr 1 där frågan ställdes 
om hur värdefull personal med 
erfarenheter av egen synnedsätt-
ning är när nytt blod ska rekry-
teras? Av den anledningen vill vi 
att denna fråga ska lyftas inom 
rehabiliteringens olika verksam-
heter, team, yrkeskategorier m fl.
 Och varför inte börja här i Nya 
Synvärlden? 

Vår bestämda åsikt är att det 
är synnerligen viktigt att det 
finns någon eller några i perso-
nalgruppen på en syncentral som 
har egen erfarenhet av synned-
sättning och själva genomgått 
rehabilitering i olika skeden av 
sina liv. 
 Vi anser att möten med nya 
klienter som remitteras till oss 
får en extra dimension i sin reha-
bilitering i och med att de träffar 
personal med synnedsättning. 
Det kan vara olika personalkate-
gorier, kurator, psykolog, fysio-
terapeut, synpedagog, IT-peda-
gog. Men verksamheten vinner 
stort på att ha personer med syn-
nedsättning i sina team! Det blir 
inte lika stor vi- och domkänsla 
om det ter sig naturligt att även 
personal kan ha synnedsättning. 
 Som alltid är det viktigt med 
god självkännedom. Att vi alla 
vet våra tillkortakommanden 
men även våra talanger och den 

kunskap vi har. Det är också vik-
tigt att all personal inom en syn-
central (inte enbart de som har 
egen erfarenhet av synnedsätt-
ning) har insikter om sina egna 
erfarenheter, attityder och fördo-
mar. Vi vill hävda att det är inte 
så att man med automatik passar 
som anställd vid en syncentral 
bara för att man är fullt seende 
heller. För, som någon sa, är det 
självklart inte så att bara för att 
man har en egen synnedsättning, 
så är man lämplig för jobb på en 
syncentral. Det handlar givetvis 
om kompetens, rätt yrkesutbild-
ning.
 Vi anser att vilken yrkesprof-
fession man än har och man 
dessutom har en synnedsättning, 
så är det en stor fördel att perso-
nerna finns i en arbetsgrupp på 
syncentraler. 
 Vi har mött fördomar bland 
personal inom syncentraler som 
är mycket kränkande för oss 
som medarbetare med synned-
sättning, men i synnerhet för de 
människor vi finns till för. 
 Någon kan säga: “Att man 
kan ha barn om båda parter är 
blinda!” och “Det kanske inte 
är lämpligt att den här klien-
ten träffar en medarbetare med 
synnedsättning, hen kan ju bli 
chockad!”

Vi som är gamla i gemet, har 
aldrig fått någon negativ reaktion 
från våra klienter. Tvärtom, har 
vi ofta fått kommentarer som t 
ex “det har varit mycket givande 
och skönt att få komma till en 

kurator/synpedagog som vet hur 
det kan vara när man är inne i en 
kris pga synförsämring, att man 
är sjukskriven och kanske inte 
kan gå tillbaka till sitt arbete”.
 Tänk om vi inom rehabilite-
ringen också skulle ha den poli-
cyn att sträva efter att bli förebil-
der för andra arbetsplatser. Alltså 
inte enbart ha den fysiska miljön 
anpassad med punktmärkta 
skyltar, ledstråk som är taktila, 
ledfyrar utanför porten. Det är 
faktiskt ännu viktigare med en 
attityd att våga anställa personer 
med egna erfarenheter av rehabi-
literingen. Det skulle, som vi ser 
det, vara ännu mer positivt för 
trovärdigheten.
 Idag då vårt samhälle är i 
ständig förändring och utvecklas 
i turbofart, då kan det vara av 
särskilt stort värde om det inom 
arbetslaget finns personer med 
synnedsättning som lättare kan 
upptäcka sådant som påverkar 
brukargruppen på olika sätt, både 
teknik, hur arbetsmarknaden ser 
ut, kommunal service etc. Det är 
bra då rehabiliteringen ständigt 
bör vara vaken och anpassa sitt 
stöd till sina målgrupper efter 
vad som krävs för att medbor-
gare med synnedsättningar ska 
fungera så bra som möjligt i sina 
liv.
 En tanke som slagit oss är om 
det kan upplevas knepigt från 
övriga inom arbetsgruppen, att 
ha medarbetare som kanske vet 
mer om hur det är att gå igenom 
rehabiliteringen, kan det kännas 
som konkurrens? Eller tokigt på 

RECENSION & DEBATT
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I Jordanien finns fortfarande en 
blindskola för barn med syn-
nedsättning. 150 lärare och 300 
barn. Utvecklingen är på väg 
mot mer integration och högre 
individualisering på skolan, The 
Royal Academy for visually 
impaired children. Vid tysk-jor-
danska universitetet finns nu fem 
professionella arbetsterapeuter 
(med master i vision rehabilita-
tion), optiker, kursansvarig och 
sekreterare. Ett stort EU-projekt 
avslutas nu och finns på www.
visionme.org med boken MA-
NUAL in Vision Rehabilitation 
samt webkursen Optometric 
Rehabilitation. Den används 
nu över hela världen, kanske 
också i Norge och Sverige. Vid 
mitt nyliga besök – det sex-
tonde – startade projektet EYE 
CAN SEE. En ideell organisa-
tion som stöder integration och 
inkludering. Första testet var en 

blandad kör och nummer två är 
sommarläger för barn med och 
utan nedsatt syn. Nummer tre 
är kurser för föräldrar på VTC 
osv. Två systrar till dr Mustafa, 
en barnögonläkare, Tamara och 
Nourah Mehyar (utan slöja) 
har snabbt samlat in en miljon 
kronor. De är nytänkande entre-
prenörer och aktiva. Konserten 
den 19 maj i Amman var fullsatt 
och där var också våra studenter 
från Tadzjikistan, Afghanistan, 
Palestina med flera länder. Men 
framför allt den svenska prinses-
san Majda med HRH Prins Raad, 
två goda kungliga som stöder bra 
projekt på den nivå där de hör 
hemma – bland barn och föräld-
rar. Min föreläsning hade titeln 
People First, där jag försökte för-
klara skillnaden mellan att vara 
en synskadad man alternativt en 
man som ser dåligt. Du fattar?

Krister Inde

Ovan: Prins Raad och prinsessan 
Majda tillsammans med den 
blandade eller integrerade kören

Nedan: Initiativtagaren Tamara 
Mehyar och senator Bassam 
Al Talhouni från det jordanska 
parlamentet. Man måste i ett land 
som Jordanien ha nära kontakt med 
både de kungliga och parlamentet. 
Precis som i Sverige?

annat sätt?
 Detta är en viktig diskussion 
som vi är glada över om även 
FFS vill ta tag i!

Vi hoppas innerligt att chefer 
och personalansvariga inom 
landstingens syncentraler (och 
även inom privata sådana), tar 
vara på sökanden med egen erfa-
renhet av synnedsättning. 
 Ser fram emot fortsatt diskus-
sion i dessa frågor.

Monica Svedesjö och  
Louise Holmgren

Eye Can See och Vision 
Training Center i Amman

SYNUTBLICKAR



Kalendern

Posttidning A

25-29 juni
VISION 2017, International 
Low Vision Research and 
Rehabilitation congress
Haag, Holland 
www.vision2017.org

26-30 juni 
IMC 16, 
International Mobility Confe-
rence 
Dublin, Irland
www.imc16.com

2-7 juli
9th European ICEVI Confe-
rence
Brugge, Belgien
www.icevi.org

14-15 september
LVI-dagarna
Växjö, Sverige
www.lvi.se

12-13 oktober
ForumVisions 12:e nationella 
konferens
Göteborg, Sverige
Tema: Mångkulturalitet inom 
synrehabilitering
www.forumvision.se

6-9 december
13th Biennial Getting in 
Touch with Literacy
New Orleans, USA
www.pathstoliteracy.org/ 
getting-touch-literacy-2017 

2018   
18-20 april
Nordisk Kongress i Synpeda-
gogik
Synpedagogiska utmaningar 
och metoder – Mind the gap                                                                                                
Utsikten Meetings, Nynäshamn, 
Sverige
http://www.nordisksynkon-
gress.com/

Svensk Syn-mässor 2018
* Göteborg, 9-10 april 2018 
Dalheimers Hus Slottsskogsga-
tan 12, Göteborg
* Malmö, 11-12 april 2018
* Stockholm, 16-17 april 2018
Första dagen är till för alla och 
mässan har öppet från kl 12 till 
kl 18. 
Andra dagen är avsedd för de 
som arbetar i branschen och då 
kommer mässan att vara öppen 
från kl 9 till kl 16.
http://www.svensksyn.se/

Ett program som du själv kan komplettera finns på www.ffss.se/konferenser
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